
АКТУАЛЬНЕ ІНТЕРВ'Ю 

Наталя СІГІТОВА, 

начальник Головного управління 
Держкомзему у Донецькій області:

емля — особливий природний ресурс, 
який є основою життєдіяльності, засобом 
виробництва і фундаментом економіки.
Необдумане інтенсивне навантаження 

на земельні ресурси в кінцевому результаті
обертається негативними наслідками, які впливають 
на всі аспекти життя людини і суспільства, 
а насамперед — на здоров'я нації й екологічну
безпеку країни. 

На недавньому засіданні Ради регіонів Президент
України Віктор Янукович висловив обурення тим, 
що в країні фактично не приділяється увага питанню
охорони земель, що призводить до збільшення площі
порушених та деградованих земель.

Про те, які заходи зі збереження, відтворення та
забезпечення раціонального використання земельних
ресурсів здійснюються у донецькому регіоні, — 
в інтерв'ю з начальником Головного управління
Держкомзему у Донецькій області Наталією СІГІТОВОЮ

З



— Наталіє Володимирівно, як Ви
оцінюєте нинішній стан земель�
них ресурсів області?

онецький край багатий
природними ресурсами,

але їх тривала і нерозумна експлу�
атація, інтенсивний обробіток
ґрунту, високий відсоток розора�
ності сільськогосподарських угідь
привели до появи порушених і де�
градованих земель в області.

Земельний фонд Донецької
області вирізняється високим
рівнем освоєння. Питому вагу
земельних ресурсів становлять
сільськогосподарські угіддя —
близько 77% земельного фонду
області. Розораність сільськогос�
подарських угідь становить 81%.
При цьому, за даними Інституту
землеробства УААН, досягнення
екологічної рівноваги в агроланд�
шафтах можливе лише за умови,
якщо частка орних земель у складі
сільськогосподарських угідь не
перевищує 55�60 відсотків.

Наведу деякі цифри для порів�
няння. В Україні розораність тих
же сільгоспугідь становить 60%,
в Європі — 26%, в США — 19%.
Тобто, як бачимо, цифри суттєво
різняться.

Надмірне розширення площі
ріллі призвело до порушення еко�
логічно збалансованого співвід�
ношення земельних угідь: ріллі,
природних кормових угідь, лісів
та водойм, що негативно позна�
чилося на стійкості агроландшаф�
тів і зумовило значну техногенну
деградацію екосфери. На Донбасі
спостерігається активізація вод�
ної та вітрової ерозії, внаслідок
чого виникає поглиблення дна
балок, в яких іноді утворюються
досить глибокі яри. З усіх земель
області близько 205 тис. гектарів
— це малопродуктивні і деградо�
вані сільськогосподарські угіддя,
25 тис. гектарів — землі, поруше�
ні внаслідок проведення гірничо�
добувних, геологорозвідувальних,
будівельних та інших робіт.

— У чому полягає екологічна скла�
дова діяльності очолюваного
Вами Управління?

а органи земельних ре�
сурсів покладено цілий

комплекс завдань. Серед основ�
них — координація робіт з про�
ведення земельної реформи, ве�
дення Державного земельного
кадастру, забезпечення здійснен�
ня землеустрою, заходів з охоро�
ни земель, участь у реалізації дер�
жавних і регіональних програм
розвитку земельних відносин, еко�
номічного і соціального розвит�
ку.

Для реалізації поставлених зав�
дань Головним управлінням Держ�
комзему у Донецькій області за
участі його територіальних орга�
нів у містах і районах розробле�
но Програму розвитку земельних
відносин та охорони земель в
Донецькій області на 2011�2015
роки (далі — Програма).

Слід зазначити, що Донецька
область — перша серед регіонів
України почала використовувати
програмний підхід у реалізації
завдань земельної реформи, зем�
леустрою та охорони земель. У
2000�му році рішенням обласної
ради вперше була затверджена
довгострокова Програма розвит�
ку земельних відносин та охоро�
ни земель в Донецькій області.

Торік обласною радою прийня�
то вже третю регіональну Про�
граму, яка розрахована на п'ять
років. Аналогічні програми діють
у всіх районах та містах обласно�
го значення.

— Що вдалося зробити в рамках
реалізації цих програм?

гідно з Програмою розвит�
ку земельних відносин та

охорони земель на 2011�2015 роки
та Програмою економічного і
соціального розвитку Донецької
області на 2011 рік вдалося ре�
алізувати низку заходів з охоро�
ни, відтворення та забезпечення
раціонального використання зе�
мельних ресурсів.

Так, для захисту від підтоп�
лення територій Добропільського
та Слов'янського районів здійс�
нено реконструкцію шести гідро�
технічних споруд, у місті Маріу�

полі прокладено водовідвід для
стоку зливних вод.

Тривають роботи з консервації
деградованих і малопродуктив�
них угідь. Минулого року на те�
риторії Амвросіївського, Велико�
новосілківського, Олександрів�
ського, Ясинуватського районів
та міста Горлівки на площі 164,32
га здійснено відповідні заходи, що
дозволило відновити продуктив�
ність та екологічний стан сіль�
госпугідь, припинити активне
господарське використання цих
земель.

Крім цього, в регіоні котрий
рік поспіль продовжується вико�
нання заходів щодо поліпшення
земель, зокрема, мова йде про
розкорчування непродуктивних
багаторічних насаджень та ме�
ліоративне поліпшення сільсь�
когосподарських земель (сіножа�
тей). У минулому ці роботи були
виконані на території шести ра�
йонів та міста Краматорська на
загальній площі 141,73 га, завдя�
ки чому ці землі повернуто в
активний сільськогосподарський
обіг.

Всього ж, починаючи з 2002
року, в області поліпшено 1900
гектарів малопродуктивних зе�
мель, законсервовано 4800 гекта�
рів деградованих і малопродук�
тивних угідь.

З метою зменшення площ по�
рушених земель в області на
території Добропільського, Ста�
робешівського районів та міста
Докучаєвська проведено роботи
по їх рекультивації на площі
147,67 га. За період з 1999 по 2011
роки в області за рахунок коштів
підприємств рекультивовано 2600
гектарів земель.

Для планомірного проведення
робіт з охорони земель фахівці
землевпорядної служби пильну
увагу приділяють розробці доку�
ментації з охорони земель. Скла�
дати схеми землеустрою і техні�
ко�економічні обґрунтування
використання та охорони земель
адміністративно�територіальних
утворень землевпорядники нашої
області почали одними з перших
в Україні.

21В е б - с а й т :  h t t p : / / z e m v i s n u k . c o m . u a  * E - m a i l :  z e m v i s n u k @ u k r . n e t

– Д

АКТУАЛЬНЕ ІНТЕРВ'Ю 

– Н

–З



Їх розробка має величезне зна�
чення. Виконання заходів, які в
них закладені, не тільки дає пози�
тивний ефект в частині раціона�
льного використання землі, але й
слугує поліпшенню екологічного
стану регіону. Схема є своєрідною
настільною книгою, яка допома�
гає землевпорядникам здійсню�
вати довгострокові заходи по
збалансованому використанню,
плануванню та відновленню зе�
мельних ресурсів, розробки пла�
нувально�містобудівної докумен�
тації.

У 2011 році землевпорядними
організаціями розроблено 16 про�
ектів землеустрою, 12 схем зем�
леустрою і техніко�економічного
обґрунтування та охорони земель
на території Тельманівського ра�
йону. Їх розробка дозволила прак�
тично вийти на завершальний
етап виконання цих робіт. Для
стовідсоткового виконання схем
залишилося розробити 26 відпо�
відних документацій на території
Старобешівського і Новоазовсь�
кого районів, що буде зроблено
до кінця поточного року.

Хочу зазначити, що на недав�
ньому засіданні Ради регіонів в
Києві Президент України Віктор
Янукович позитивно відзначив
роботу Донецької та Одеської
областей в частині розробки по�
дібної документації.

— А як здійснюється робота по збе�
реженню ландшафтного та біо�
логічного різноманіття донець�
кого краю?

береження і розвиток при�
родно�заповідного фонду

України, створення заповідних
територій, зокрема біотичного та
ландшафтного різноманіття, фор�
мування національної екомережі
є вкрай актуальним завданням
державної земельної політики.

На сьогодні відсоток заповід�
ності в Донецькій області вже в
1,75 рази перевищує відповідні
показники оточуючих її промис�
лово навантажених сусідніх об�
ластей. Межі 100 об'єктів при�

родно�заповідного фонду області
на загальній площі 69,791 тис. га
встановлені в натурі (на місце�
вості), що становить 81,71% від
їх загальної площі. Також викону�
ються відповідні заходи з оформ�
лення державних актів на право
постійного користування земель�
ними ділянками регіональним
ландшафтним паркам «Клебан�
Бик» та «Донецький кряж», а
національний природний парк
«Святі гори» буде розширено на
20 гектарів.

До речі, по Україні межі при�
родно�заповідного фонду вста�
новлені лише на 36% від його
загальної площі.

Крім того, протягом 2012 року
програмними заходами передба�
чено розробку проектів землеуст�
рою щодо встановлення прибе�
режної захисної смуги та пляжної
зони вздовж Азовського моря і
річки Сіверський Донець.

Результатом цієї роботи має
стати зменшення негативного
впливу, викликаного людською
діяльністю, на водні об'єкти об�
ласті, отримання плану подальшої
забудови і розвитку своєї тери�
торії, а також відповідного захис�
ту.

— Наталіє Володимирівно, на Ва�
шу думку, рішення яких проб�
лемних питань могли б допомог�
ти при збереженні, відтворенні
українського земельного фонду?

о проблем галузі можна
віднести відсутність за�

гальнодержавних програм розвит�
ку земельних відносин, викорис�
тання та охорони земель, а також
відсутність належного фінансу�
вання заходів земельної реформи
та охорони земель протягом бага�
тьох років. Ще в 1992 році Верхов�
ною Радою України було затверд�
жено Постанову про невідкладне
прийняття державної програми
земельної реформи на 1992�1995
роки. З того часу минуло 20 років,
а віз, як кажуть, і нині там.

Викликає тривогу і той факт,
що ґрунтове обстеження сільгос�

пугідь востаннє робилося у 70�х
роках минулого століття, тому сьо�
годні землевпорядники не мають
належного уявлення про якість
наших чорноземів.

Одним із наболілих питань є і
відсутність моніторингу земель —
системи спостереження за станом
земель з метою своєчасного ви�
явлення змін, їх оцінки, відвер�
нення та ліквідації наслідків не�
гативних процесів. Об'єктом моні�
торингу повинні бути землі всіх
форм власності. До сьогодні фор�
ма і порядок його проведення не
затверджені.

Одним з ефективних методів
стимулювання здійснення заходів
з охорони та використання земель
і підвищення їх родючості влас�
никами землі і землекористува�
чами може бути їх економічне
стимулювання. Сюди можна від�
нести надання податкових і кре�
дитних пільг особам, які здійсню�
ють заходи щодо захисту земель
від ерозії, і підвищують родю�
чість ґрунтів за рахунок власних
коштів, звільнення від плати за
землю тих земельних ділянок, де
ведуться роботи з охорони земель,
компенсація сільгоспвиробникам
недоотриманої частини доходу в
результаті консервації земель та
інші.

За останні роки землевпоряд�
ники нашого регіону відчувають
розуміння і підтримку органів
виконавчої влади та органів міс�
цевого самоврядування у вирі�
шенні питань, що виникають у
сфері земельних відносин. Саме
тому за підсумками 2011 року
Донецька область посідає одне з
провідних місць в Україні з фі�
нансування програмних заходів.
Сподіваємося, що в майбутньому
завдяки консолідації зусиль усіх
учасників цього процесу — від
органів місцевої влади до пере�
січних громадян, результати про�
ведення земельної реформи бу�
дуть примножені для майбутніх
поколінь.

Інтерв’ю взяла
Тетяна САРЖЕВСЬКА
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